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 CZK/EUR  • 25,695 /  0,000 Kč       CZK/USD  • 22,644 /  +0,015 Kč       PX  • 1023,10 /  +0,53 %       BITCOIN  • 3536,40 $ / –0,54 %       ZLATO  • 1302,40 $ / +1,64 %

Český golf se potýká s vytrvalým poklesem počtu registrovaných hráčů – aktuálně 
jich je necelých 54 tisíc. Poprvé za posledních deset let se loni rovněž nezvýšil počet 
klubů. Řada hřišť navíc hledá cestu z pasti slevových akcí.  TÉMA / str. 8–9

TOP 09 a STAN zkoušejí 
sjednotit pravici
Starostové a nezávislí ladí 
s TOP 09 podobu kandi-
dátky pro volby do EP. 
Do svazku by se mohly při-
dat i Strana zelených, LES 
Martina Bursíka a některá 
regionální uskupení. str. 2

Poslanci se zaměřili  
na dětské exekuce
ČSSD připravuje zákon,  
který má řešit zadlužení 
tisíců dětí a mladistvých.  
Na tvorbě patřičné legisla-
tivy hodlají spolupracovat 
i opoziční strany. str. 3

Zdražování půjček  
na bydlení zatím končí
Rostoucí skepse na finan- 
čních trzích snižuje ban-
kám náklady na financová-
ní hypoték. Sazby úvěrů tak 
mohou klesnout. str. 6

Česká zbrojovka si chystá 
půdu na expanzi v USA
Tuzemský výrobce zbraní 
pokračuje v přípravách ex-
panze do Ameriky. Pomoci 
mu má nově založená firma 
CZUSA holding. str. 7

Vlastník British Airways 
nechce norské aerolinky
Skupina IAG vzdala úsilí 
o převzetí nízkonáklado-
vého dopravce Norwegian 
Air Shuttle. Akcie norských 
aerolinek v reakci na zprávu 
ztratily více než čtvrtinu 
hodnoty. str. 10
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Babišova akce 
kulový blesk
Premiérova vize úřednického  
megakampusu v Letňanech  
získává konkrétní obsah. Majetkový 
úřad vybral první nemovitosti, jež by 
státní správa měla vyklidit.

UDÁLOSTI

str. 4–5
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Právě v prodeji

Nej bohatší 
Češi 
a Slováci: 
kdo pro ně 
pracuje  
a jací jsou 
šéfové?
Děti 
miliar dářů 
propadly 
parkuru.

http://www.e15.cz/magaziny
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Kandidátku ČSSD do evropských 
voleb povede europoslanec 
Pavel Poc. Druhou na kandidátce 
bude další europoslankyně ČSSD 
Olga Sehnalová. Rozhodl o tom 
ústřední výkonný výbor strany 
na svém víkendovém zasedání 
v Hradci Králové. Na dalších 
místech kandidátky budou 
předseda Mladých sociálních 
demokratů Radek Hlaváček, bývalá 
europoslankyně Zuzana Brzobohatá 
a Pavel Kawulok. ČSSD má nyní 
v europarlamentu čtyři poslance.

Lídrem socialistů 
bude Pavel Poc

Česko a marketing
Myslet za jiné se nevyplácí. Lze ovšem od-
hadnout, že šéf největší firmy světa Tim Cook 
toho do setkání s premiérem Babišem na eko-
nomickém fóru v Davosu o České republice 
mnoho neslyšel. Jako většina Američanů. 
Soudě i dle toho, že web Appleinsider ke schůz-
ce mezi oběma pány poznamenal, že Cookův 
Apple v Česku není retailově přítomný, protože 
„ač byla Praha v roce 1945 americkými vojsky 
několikrát bombardována, neutrpěla její ar-
chitektura tolik škod jako v jiných evropských 
městech, a proto je zde dost turistů“. To jen my 
si myslíme, že jsme pupek světa.

Což nejsme, protože pupek světa leží v rychle 
rostoucích asijských kosmopolitních městech, 
jako je Singapur, Dubaj, Tel Aviv, Šen-čen. Met-
ropolích, které běží závod s budoucností. A kde 
podobně jako v USA název – dosud bohužel 
mezinárodně nevžitý – naší krásné země čtou 
jako „Čeč repablik“. Marketéři přitom vědí: 
dobrý brand, úspěchu kus. Ó, jaká by byla 
Bohemia!

Česko chce ale nyní také běžet vpřed s ino-
vacemi. Konečně. Vláda k tomu připravila 
kampaň „Česko, země pro budoucnost“, kterou 
premiér odstartoval mimo jiné na ekono-
mickém fóru v Davosu. Doufejme, že vytlačí 
původní kampaň vládního CzechTourismu 
s názvem „Česko, země příběhů“, která možná 
prozrazuje o něco více, než skutečně chceme.

n Ve svazku pravicových 
stran pro nadcházející 
eurovolby mají být i regio-
nální uskupení a nezávislé 
osobnosti.

Pavel Otto

Starostové a nezávislí dolaďují 
s TOP 09 podobu kandidátky pro 
volby do Evropského parlamentu. 
Do svazku by se mohly přidat 
i Strana zelených, Liberálně eko-
logická strana Martina Bursíka 
a některá regionální uskupení. 

„Chceme sestavit mnohem širší 
kandidátku. Spolupracujeme 
s celostátními stranami, s regio-
nálními hnutími, s nezávislými 
osobnostmi a také s neziskovými 
organizacemi a občanskými 
sdruženími, které spolu ladí,“ řekl 
deníku E15 šéf STAN Petr Gazdík, 
který v eurovolbách kandidovat 
nebude. Naopak lídrem TOP 09 se 
podle očekávání stal její předseda 
Jiří Pospíšil, který loni na pod-
zim usiloval o post pražského 
primátora. 

Snahou je podle Gazdíka vy-
tvořit středopravicovou proev-
ropskou formaci. „Budeme jasně 

říkat, že Česko patří do Evropské 
unie, i když nesouhlasíme úplně 
se vším, co dělá. Cesta ale není 
vystoupit z EU, musí být reformo-
vána zevnitř,“ dodal.

Zatímco TOP 09 ještě nedáv-
no zamýšlela vytvořit po vzoru 
pražské koalice Společné síly pro 
Evropu, STAN hodlá zapojit různá 
uskupení napříč Českou republi-
kou. Na kandidátce se mají objevit 
například Jihočeši zastoupení 
archeologem Pavlem Pavlem, 
který se proslavil „rozpohybová-

ním“ kamenných soch na Ve-
likonočním ostrově. „Jednáme 
i s Fórem Jihlava. To by reprezen-
tovala primátorka města Karolína 
Koubová. Rozhovory vedeme také 
s královéhradeckým Demokratic-
kým fórem,“ přiblížil Gazdík.

TOP 09 se podle některých 
informací dosud zabývala hlavně 
tím, zda její kandidátku povede 
Pospíšil nebo současný euro-
poslanec Luděk Niedermayer. 
I Pospíšil nyní ujišťuje, že hodlá 
integrovat co nejvíce politických 
partnerů a osobností. Za druhým 
Niedermayerem bude kandido-
vat místopředseda strany Marek 
Ženíšek. Prioritami TOP 09 je 
bezpečnost v Evropě, eliminace 
zbytečné byrokracie, transpa-
rentní čerpání evropských peněz 
a ochrana životního prostředí.

Lídrem STAN je europoslanec 
Stanislav Polčák. O definitivní po-
době společné kandidátky budou 
obě strany ještě jednat. Ve svazku 
nebude KDU-ČSL, která s TOP 
09 a STAN patří v Evropském 
parlamentu do frakce Evropské 
lidové strany. Křesťanští demo-
kraté se loni v listopadu rozhodli 
sestavit samostatnou kandidátku. 
Odůvodnili to tím, že chtějí být 
jednoznačně čitelní pro voliče.

TOP 09 a STAN zkusí 
sjednotit pravici

Zápisník  
Terezy Zavadilové

Protagonisté dne

Josef BÁRTA

SPOLUMAJITEL CZ LOKO

Lubomír KOVAŘÍK

ŠÉF HOLDINGU CZ GROUP

Reed HASTINGS

ŘEDITEL NETFLIXU

Výrobce posunovacích lokomotiv 
vyhrál tendr na dodávku čtyř 
strojů pro slovinského národního 
dopravce, další zakázku získal 
v Itálii.                                       str. 6

Skupina, do níž patří Česká 
zbrojovka, dokončila v USA 
restrukturalizaci, která jí tam 
umožní ještě letos vyrobit deset 
tisíc pistolí P10.                        str. 7

Jako první streamovací platforma 
byla přijata do vlivné Americké 
filmové asociace, jejímiž členy je 
šest největších hollywoodských 
studií.                                      str. 11

  Schválení lídři celostátních stran pro eurovolby

Pozn.: Hnutí ANO určí kandidátku na sněmu 16. února, SPD v druhé půli února

JAN ZAHRADIL MARCEL KOLAJA PAVEL POC KATEŘINA KONEČNÁ

PAVEL SVOBODA JIŘÍ POSPÍŠIL STANISLAV POLČÁK

ZELENÍ

PETR ŠTĚPÁNEK
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Problém
s dluhy se podle
odborníků týká

8000
dětí

v Česku.

Michelské zahrady
Praha 4 - Michle

300126/13� inzerce

n Sociální demokraté 
připravují zákon, který 
má řešit zadlužení tisí-
ců dětí a mladistvých. 
Spolupracovat hodlají 
i opoziční strany.

Nguyen Thuong Ly

Nezaplacené pokuty za jízdu 
načerno nebo telefonní účty 
u lidí mladších osmnácti let 
mohou v dospělosti přerůst 
ve stotisícové exekuce. Často 
za zadlužení svých dětí mo-
hou rodiče, kteří jim neplatí 
za jízdenku do školy a násled-
ně ignorují pokuty a posílají 
tak své potomky při dovršení 
osmnácti let do svízelné 
situace.

Poslanci nyní s odborníky 
řeší, jak problém, který se 
týká nejméně osmi tisíc čes-
kých dětí, legislativně vyřešit. 
„Existuje varovné množ-
ství takzvaných dětských 
dlužníků i počet mladých lidí 
v dluhové pasti, kterým dluhy 
vznikly jako dětem. Aktuálně 
se proto zabývám věcným 
návrhem zákona,“ řekla dení-
ku E15 poslankyně Kateřina 
Valachová (ČSSD).

Politici se opírají o nále-
zy Ústavního soudu, který 

několikrát rozhodl o nepří-
pustnosti některých dluhů. 
Například řada dětských 
dlužníků doplatila na to, 
že za ně rodiče neplatili 
poplatky obci za odpady. 
Zákon o místních poplatcích 
totiž donedávna pouze vágně 
definoval, kdo má poplatky 
platit – dlužníkem se tak 
mohlo stát i novorozeně.

Po rozhodnutí Ústavního 
soudu byl nakonec zákon 
přeformulován a nyní je 
definováno, že tyto 
poplatky za děti 
platí rodiče. 
Spoustě dětí 
a mladých lidí 
však dluh no-
velou zákona 
nezmizel. 

„Zde by po-
dle judikatury 
měly být exekuce 
zastavovány, ale 
neděje se tak,“ řekla 
Valachová.

Politici budou s odborníky 
v příštích měsících jednat 
o vhodných nástrojích, jak 
situaci řešit. Věcný návrh 
zákona by mohl být hotov 
do poloviny roku. Poslanci 
uvažují například o tom, že 
dospělým, kterým vznikly 
dluhy jako dětem, by mohla 
být část dluhu odpuštěna.

U dětských dlužníků, 
jejichž dluhy pramení z po-
platku za odpady a z regulač-
ních poplatků, se diskutuje 
o možnosti zastavení exekuce 
ze zákona.

„V zásadě jde o to, abychom 
zamezili tomu, aby bylo mož-
né posílat děti do exekuce,“ 
řekl lidovecký poslanec Ma-
rek Výborný. „Samozřejmě by 
to mělo být do výše majetku 
těch dětí, abychom zabránili 

tomu, že by rodiče cíleně 
zadlužovali své 

děti,“ dodal.
Advokátka 

Alena Vlacho-
vá, která se 
zastupováním 
zadlužených 
dětí a mladých 

lidí věnuje, 
vyzývá k opatr-

nosti u legislativ-
ních změn.

„Rozhodně bych 
nebyla pro nějakou plošnou 
amnestii dětských dlužníků. 
Je nutné si uvědomit, že děti 
mohou mít dluhy například 
i v důsledku vlastního úmysl-
ného protiprávního jednání, 
kterým způsobí škodu,“ 
upozorňuje advokátka, podle 
které je důležité, aby byl 
zákon spravedlivý také k vě-
řitelům.

Hamáček je favoritem 
na post šéfa ČSSD
Vicepremiér a ministr 
vnitra Jan Hamáček má 
značnou šanci obhájit funk-
ci předsedy ČSSD. Posbíral 
nominace do čela menší 
vládní strany na většině 
krajských konferencí ČSSD. 
Asi bude jediným kandidá-
tem, nikoho jiného regio-
nální organizace na předse-
du nenavrhly. Nové vedení 
budou sociální demokraté 
volit v březnu na sjezdu 
v Hradci Králové. 

Operačních programů 
ubude, plánuje vláda
Počet operačních progra-
mů při čerpání evropských 
dotací by se měl v příštím 
období snížit ze současných 
deseti na osm. Česko by rov-
něž při čerpání evropských 
dotací chtělo mít větší mož-

nost vlastního rozhodování 
o tom, na co dotace použije. 
Vyplývá to ze strategie pro 
čerpání evropských dotací 
v programovém období 
2021 až 2027, kterou v pon-
dělí projedná vláda.

Maturita z matematiky 
bude povinná za tři roky
Termín zavedení povinné 
státní maturity z mate-
matiky by se mohl sladit 
na školní rok 2021/2022, 
řekl v České televizi ministr 
školství Robert Plaga (ANO). 
V gymnáziích a lyceích pů-
vodně měla být o rok dříve. 
Rozhodnutí padne podle 
Plagy velmi brzy. Minis-
terstvo chce také do konce 
února předložit do mezire-
zortního připomínkového 
řízení novelu školského 
zákona, která vyjímá slohy 
ze státních maturit a vrací 
je na úroveň škol. /čtk/

Krátce

POLOŽENÍM 
KVĚTIN, minutou 
ticha, čestnou 
salvou i českou 
a slovenskou 
hymnou si včera de-
sítky lidí připomněly 
u Pomníku padlým 
na městském 
hřbitově v Orlové 
na Karvinsku oběti 
takzvané sedmiden-
ní války o Těšínsko 
z roku 1919. Výsled-
kem bojů s Polskem, 
v nichž padlo něko-
lik desítek českoslo-
venských vojáků, 
bylo stanovení 
nové demarkační 
čáry platné dodnes, 
která rozdělila 
sporné území mezi 
oba státy.

VZPOMÍNKA NA VÁLKU
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Poslanci chtějí omezit 
dětské exekuce
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Babiš má první 
úředníky pro Letňany
n Vize Andreje Babiše o velkém letňanském 
komplexu, v němž by se měli soustředit úředníci, 
pomalu získává konkrétní obsah. Majetkový 
úřad už vybral prvních 17 nemovitostí, 
které by státní správa měla vyklidit. 
Premiér čeká návratnost projektu 
v horizontu pěti let. Konkrétní 
úspory ale budou jasné 
teprve s finálním 
výběrem budov.
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Sídlo ministerstva kultury 
v Nostickém paláci na hrad-
čanském Maltézském 
náměstí nebo budovy mini-
sterstva pro místní rozvoj 
na Staroměstském náměstí 
a v ulici Na Příkopě. Státní 
úředníci z těchto budov by 
se podle plánu Úřadu pro 
zastupování státu ve vě-
cech majetkových mohli 
přesunout do zamýšleného 
úřednického kampusu 
v Letňanech. 

Na prozatímním sezna-
mu majetkového úřadu 

je celkem sedmnáct 
budov užívaných 

státní správou. 
Třináct z nich je 

v majetku stá-
tu a kromě 

Nostické-

ho paláce mohou na zákla-
dě načrtnutých možností 
všechny z nich nakonec 
skončit v rukou soukrom-
níků. 

ADEPTI NA STĚHOVÁNÍ
Už nyní se o prodeji uvažuje 
v případě sídla Státního 
pozemkového úřadu, budovy 
ministerstva pro místní 
rozvoj Na Příkopech i tří 
nemovitostí samotného 
majetkového úřadu. Prodat 
se mohou i budovy v ma-
jetku ministerstva financí, 
Generálního finančního 
ředitelství a úřadu práce 
v širším centru hlavního 
města, kde byly původně 
byty. „Na novém vlastníkovi 
by pak bylo, zda je vrátí je-
jich původnímu účelu,“ říká 
ředitelka majetkového úřadu 
Kateřina Arajmu. Ze svých 
najímaných budov by se 
mohlo přesunout Ředitelství 
silnic a dálnic a Energetický 
regulační úřad.

Seznam ale není úplný. 
„Výběr budov dosud není 
konečný. Majetkový úřad 
pracuje na modelu s více 
variantami,“ říká premiér 
Andrej Babiš. „Každá musí 
naplnit předpokládanou 
návratnost celé investice,“ 
dodává.

NÁVRATNOST PĚT LET
Předseda vlády odhaduje, 

že se projekt splatí za pět 
let. Cenu komplexu 

v Letňanech premiér 
vypočítává na deset 

miliard. Vychází přitom 
z cen ve stavebnictví z roku 
2015. Čeká, že za prodané 
budovy stát utrží 7,5 miliar-
dy a další půlmiliardu ročně 
ušetří za nájmy, provoz, 
údržbu a za neuskutečně-
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Projekt s obrovskou synergií 
a návratností, který doprav-
ně uleví v centru Prahy. 
Anebo monotematická čtvrť, 
jež po skončení pracovní 
doby umře, zatíží dopravu 
směrem k rezidenčním čás-
tem a jejíž finanční výhody 
jsou pochybné. Tak odlišně 
vidí premiérův projekt 
administrativního komple-
xu pro deset tisíc úředníků 
na severovýchodním okraji 
Prahy Andrej Babiš (ANO) 
a pirátský primátor Prahy 
Zdeněk Hřib.

BABIŠ STOJÍ ZA LETŇANY
Premiér pro svůj plán vedle 
Letňan nevidí jinou alterna-
tivu. „Rozměrem i dopravní 
dostupností je tato loka-
lita nejlepší. Ostatní mají 
zásadní nedostatky, jako 
je roztříštěné vlastnictví, 
nesoulad s územním plánem 
nebo nedostatečná kapaci-
ta,“ vysvětluje Babiš.

Odmítá plán na umístění 
úřednické čtvrti v holešovic-
ké lokalitě Bubny – Zátory, 
kterou naopak jako nejvhod-
nější prosazuje městský 
Institut plánování a rozvoje.

„Do Bubnů se napří-
klad oproti Letňanům dá 
pohodlně dopravit i vlakem, 
tramvají, na kole, pěšky nebo 
autem přes městský okruh. 
Většina zaměstnanců by mu-
sela do Letňan jezdit auty. 
Služby a vybavenost jsou 
v lokalitě Letňany oproti 
Bubnům velice omezené,“ 
obhajuje holešovickou 
možnost mluvčí institutu 
Marek Vácha. Požadované 
místo pro osm až deset tisíc 
úředníků se podle něj podél 
železniční trati pohodlně 
vejde.

POTÍŽE S POZEMKY
Premiér ovšem této variantě 
oponuje kvůli majetkovým 
poměrům v oblasti, kde 
část pozemků vlastní Orco 
Property Group Radovana 
Vítka.

„Je pravda, že situace 
není jednoduchá. Území 
je majetkově rozdrobené. 
Nicméně město a stát zde 

pořád vlastní podstatnou 
část pozemků, a tudíž by se 
mohlo stát lídrem pro scelo-
vání pozemků,“ uvádí Vácha. 
Výstavbu v Letňanech pova-
žuje institut za ekonomicky 
a ekologicky nerozumnou.

Podobně situaci vidí 
i Hřib. „Mnohem lepší řešení 
je, aby se administrativní 
budovy postavily například 
kolem dopravních koridorů, 
které má v držení stát nebo 
město. Těmi budovami je 
možné oddělit zbytek města 
od ruchu na dopravních ces-
tách,“ popisuje své předsta-
vy primátor.

DŮSLEDKY PRO PRAHU
Neochota přepustit pozem-
ky v Letňanech ovšem může 
mít pro Prahu důsledky jak 
v otázce směny pozemků se 
státem, tak ve věci spolu-
financování dopravních 
staveb, jako je metro D nebo 
městský okruh, na které by 
ze státní pokladny přišlo 
méně peněz.

„Pakliže by se daná směna 
nerealizovala, je zřejmé, že 
dojde k zásadnímu pře-
hodnocení vztahů a plnění 
žádostí Prahy,“ řekl před 
několika týdny serveru No-
vinky.cz radní pro majetek 
z TOP 09 Jan Chabr. 

Premiér i primátor tvrdí, 
že téma úřednické čtvrti 
a dopravních staveb spojovat 
nechtějí. Na financování 
městského okruhu se ale 
jejich názory zjevně diamet-
rálně liší.

„Praha si v minulosti 
výstavbu vnitřního okruhu 
platila vždy sama. Takže 
jestli stát bude výstavbu 
spolufinancovat, je to jen 
na základě rozpočtových 
možností státu a naší vstříc-
nosti,“ argumentuje premiér. 
„Městský okruh zaplatil stát 
i v Brně. Nevidím důvod, 
proč by Praha neměla 
dostat, co dostalo Brno,“ 
oponuje Hřib.

Hřib nabízí 
premiérovi 
pražské Bubny

Jan  
Pavec

Připravil

Které státní úřady mají změnit sídlo

Název úřadu Adresa Vlastnictví
Počet umístěných 

zaměstnanců

Ministerstvo financí Legerova 1581/69, Praha 1 státní 165

Generální finanční ředitelství Orebitská 477/18 a 478, Praha 3 státní 0

Úřad práce České republiky Roháčova 133/13, Praha 3 státní 15

Státní pozemkový úřad Husinecká 1024/11a, Praha 3 státní 263

Ministerstvo pro místní rozvoj Na Příkopě 390/3 a 5, Praha 1 státní 165

Ministerstvo spravedlnosti Křižíkova 20/12, Praha 8 státní 0

Úřad pro zastupování státu 
ve věcech majetkových

Rašínovo nábřeží 390/42, 
Praha 2

státní 312

Úřad pro zastupování státu 
ve věcech majetkových

Hybernská 997/2, Praha 1 státní –

Úřad pro zastupování státu 
ve věcech majetkových

Washingtonova 1569/21, Praha 1 státní –

Ministerstvo kultury Maltézské náměstí 471/1, Praha 1   státní 102

Ministerstvo pro místní rozvoj
Staroměstské náměstí  930/7, 
Praha 1

státní 67

Ministerstvo pro místní rozvoj
Staroměstské náměstí 932/6, 
Praha 1

státní 119

Ministerstvo pro místní rozvoj
Staroměstské náměstí  934/5, 
Praha 1

státní 116

Energetický regulační úřad Partyzánská 1/7, Praha 7 Pražská teplárenská, a. s. 88

Ředitelství silnic a dálnic Práčská, 3338/3, Praha 10 AMA Práčská, s.r.o 72

Ředitelství silnic a dálnic Čerčanská 2053/18, Praha 4 AMA Kačerov, s.r.o. –

Ředitelství silnic a dálnic Čerčanská 2023/12, Praha 4 CIB Real Estate 212

Pramen Úřad pro zastupování státu ve věcech majetkových

né investice v uvolněných 
budovách.

Tato čísla vycházejí podle 
Babiše z „kvalifikovaně 
odhadnuté“ částky. Neuvedl 
ale, z jakého výběru budov 
jeho odhad vychází. „Výši 
úspory v oblasti plánova-
ných investic bude možné 
stanovit na základě koneč-
ného výběru budov pro stát 
nepotřebných a následně 
určených k prodeji,“ říká.

Uzavření konečného vý-
běru je ale závislé na doho-
dě s Prahou, která pozemky 
v Letňanech vlastní. Žádný 

pevný termín pro vytvoření 
seznamu stanoven není. 
„Celý model můžeme do-
končit až v případě získání 
pozemků,“ říká ředitelka 
majetkového úřadu Kateři-
na Arajmu.

KOLIK BUDE STÁT PROVOZ
Neznámou zůstává i další 
část odhadu, konkrétně 
cena za provoz nového 
komplexu v Letňanech. 
„Výši výdajů nelze v sou-
časné době, kdy není 
k dispozici architektonická 
studie, stanovit. Budou 

ale podstatně nižší než 
ve stávajících energeticky 
nesmírně náročných admi-
nistrativních budovách,“ 
tvrdí Babiš.

Jenže pirátský primátor 
Prahy Zdeněk Hřib chce 
po premiérovi znát konkrét-
nější kalkulaci návratnosti 
a seznam stěhovaných 
budov už na středeční 
schůzce. „Bez toho je to 
takové hokynářství. Snad 
se konečně dozvíme, o jaké 
budovy se skutečně jedná,“ 
vysvětluje svůj postoj před 
jednáním primátor.



ČD prodají 
pozemky 
nejdříve v létě
Jiří Liebreich

Transakce, která Českým 
drahám umožní  prodat 
pozemky s obrovskou 
rozlohou čtyřiceti milionů 
čtverečních metrů Správě 
železniční dopravní cesty, 
se neuskuteční dříve než 
v polovině roku. Důvodem 
je prodlužující se právní 
ošetření obchodu.

„SŽDC a České dráhy 
kontrolují a schvalují 
obsah převáděného 
majetku, aby mohl být 
jasně vymezen předmět 
kupních smluv. SŽDC za-
hájila specifikaci majetku, 
která bude podkladem pro 
znalecké posudky a kupní 
smlouvy. Ukončení všech 
procesů očekáváme 
do konce druhého čtvrt-
letí 2019,“ uvedla mluvčí 
SŽDC Radka Pistoriusová.

Skutečnost, že kupní 
smlouvy ještě nejsou do-
končeny, potvrdil mluvčí 
národního dopravce Radek 
Joklík. Transakce zahrnuje 
pozemky pod kolejemi 
i okolní parcely.  Více E15.cz
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n Rostoucí skepse 
na finančních trzích 
snižuje bankám ná-
klady na financování 
půjček na bydlení. 
Sazby hypoték se tak 
mohou snížit.

Jaroslav Bukovský

Zájemci o hypotéku si mo-
hou vydechnout. Bankám 
během posledních dvou 
měsíců podstatně zlevnily 
zdroje, ze kterých financují 
půjčky na bydlení. Po více 
než půlroce se tak v Česku 
otevřel prostor pro snížení 
sazeb z hypotečních úvěrů. 
První bankovní domy se už 
tímto směrem vydaly a další 
vyčkávají. 

Úroková vstřícnost českých 
bank by mohla vydržet celé 
první pololetí. Děje se tak 
kvůli tomu, že svět začal 

skeptičtěji nahlížet na svůj 
budoucí hospodářský růst. 
Horší nálada nahrávající 
nízkým úrokům dorazila 
i do Česka.

Časově omezenou nabídku 
na necelé dva týdny se zvý-
hodněním dvou desetin 
procentního bodu 
letos představi-
la Hypoteční 
banka. Bez 
časového 
omezení šla 
v lednu s úro-
ky dolů i ban-
ka UniCredit. 
„Nevylučujeme, 
že současné 
podmínky na trhu 
využijeme pro časově 
omezenou akční nabídku,“ 
uvádí mluvčí Komerční ban-
ky Pavel Zúbek. Všeobecnou 
oblevu sazeb může odstar-
tovat Česká národní banka, 
pokud na počátku února dále 
nezvýší sazby. Snížení sazeb 

pak nevylučuje ani Hypoteční 
banka. 

„Pro pokračování dosa-
vadního růstu sazeb není 
absolutně žádný důvod. 
V příštích týdnech naopak 
očekávám u velkých hráčů 

příval akčních nabídek 
a větší vstřícnost při 

vyjednávání s kli-
enty, u menších 

poskytovatelů 
hypotečních 
úvěrů i ploš-
nější pokles 
sazeb,“ říká 

šéf poradenské 
společnosti Go-

lem Finance Libor 
Ostatek. 

Nejméně přály finan- 
ční trhy zájemcům o hypo-
teční úvěr v závěru listopadu, 
kdy banky financovaly další 
půjčky nejdráže za posled-
ních sedm let. Pak se situace 
na trzích dramaticky změnila 
a cena peněz pro banky se 

Zdražování hypoték zatím končí

Hypoteční  
banka nabídla  

na necelé dva týdny 
zvýhodnění 

0,2
procentního  

bodu.

n Výrobci posunova-
cích lokomotiv z České 
Třebové se loni poda-
řilo získat další odby-
tiště. Prodal celkem 
osmdesát strojů.

Michal Tomeš

Vstup na nový evropský trh se 
vydařil společnosti CZ Loko, 
která vyrábí posunovací 
lokomotivy. Zvítězila v tendru 
slovinského dopravce Sloven-
ske železnice, kterému dodá 
čtyři stroje EffiShunter 1000. 
Provozovat je bude nákladní 
divize dopravce v přístavním 
městě Koper. Se stejným 
modelem uspěla CZ Loko také 
v Itálii.

Společnost z Morav-
ské Třebové byla jediným 
účastníkem užší části tendru 
slovinského dopravce, který 
za čtyři lokomotivy zaplatil 
zhruba 191 milionů korun. 
Slovinský dopravce v rámci 
modernizace vozového parku 
poptává nejméně dalších 

Lokomotivy společnosti CZ Loko  
se uchytily ve Slovinsku

STROJ PRO 
POSUN. 
Lokomotiva 
EffiShunter 
1000, kterou 
vyrábí společ-
nost CZ Loko, 
se uplatňuje 
především 
v traťové 
službě a při 
posunu. 

od té doby do konce minulého 
týdne snížila takřka o pětinu. 

„Finanční trhy očekávají, 
že nejen ČNB, ale i hlavní 
centrální banky ve světě 
ve světle narůstající skepse 
týkající se hospodářského vý-
voje zpomalí růst úrokových 
sazeb,“ říká hlavní ekonom 
J&T Banky Petr Sklenář s tím, 
že alespoň v prvním pololetí 
neočekává růst hypotečních 
sazeb. Samy banky nepočítají 

s větším zdražováním ani 
ve druhém pololetí. „Do kon-
ce roku dojde jen k mírnému 
nárůstu sazeb,“ předpokládá 
šéf Raiffeisen stavební spoři-
telny Jan Jeníček.  

Po celé loňské druhé polo-
letí přitom hypotéky zdražo-
valy. V prosinci dokonce po-
skočil Hypoindex společnosti 
Fincentrum meziměsíčně 
nejvíce za posledních deset 
let.  NÁZORY str. 14

Vývoj tříletého úrokového swapu v posledním roce 
(cena peněz pro banky na tři roky, v procentech)

 Pramen Thomson Reuters
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patnáct lokomotiv různých 
kategorií.

Další dvě posunovací lo-
komotivy dodá CZ Loko také 
severoitalské regionální pře-
pravní společnosti TPER, jejíž 
dceřiná společnost už starší 
typ lokomotiv od českého 
výrobce delší dobu provozuje. 
Nové stroje budou zajišťovat 
posun ve stanicích i traťovou 
službu v okolí logistických 
center. Italský přepravce si 

rovněž ponechal opci na ná-
kup dalších čtyř lokomotiv. 

CZ Loko loni vyrobila osm 
desítek lokomotiv. Téměř tři 
čtvrtiny obratu připadaly 
na zahraničí, například Bul-
harsko či Lotyšsko. Z českých 
firem loni nové stroje převza-
la například mladoboleslav-
ská Škoda Auto a Třinecké 
železárny. 

„Máme zakázky na více než 
tři roky,“ sdělil vedoucí mar-

ketingu CZ Loko Jan Hošek. 
Dodal, že v posledních letech 
se mění preference zákazní-
ků. „Výrazně vzrůstá poptáv-
ka po komplexních službách, 
kdy klient nepoptává jen 
lokomotivu, ale očekává také 
údržbu a servis,“ dodává 
Hošek. 

V loňském fiskálním roce 
výrobce utržil přes 2,2 mi- 
liardy korun, zisk po zdanění 
dosáhl 72 milionů korun.

Fo
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https://www.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/miliardovy-obchod-nabira-zpozdeni-spravce-zeleznic-koupi-pozemky-ceskych-drah-nejdrive-v-lete-1355679
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n Tuzemský výrobce 
zbraní chce za oceá-
nem ještě letos vyro-
bit deset tisíc pistolí 
P10. Výhledově by to 
mohlo být i dvě stě 
tisíc kusů za rok.

Ondřej Souček

Česká zbrojovka, která je od 
roku 2018 součástí meziná-
rodního Holdingu CZ Group, 
pokračuje v přípravách 
expanze do Spojených států. 
K začátku roku proto zalo-
žila pražskou firmu CZUSA 
holding. „Vzhledem k tomu, 
že v USA chystáme zvýšení 
výroby, přímo se nabízí zalo-
žení firmy, která by expanzi 
zaštiťovala. Nová společnost 

bude navíc poměrně nezá-
vislá, protože bude podléhat 
jen mezinárodnímu holdin-
gu, nikoli uherskobrodské 
zbrojovce,“ 
sdělil mluvčí 
skupiny Radek 
Hauerland.

Holding 
CZUSA v rámci 
restruktura-
lizace převzal 
dceřinou 
firmu zbro-
jovky CZ-USA 
Kansas, která 
už ve Spoje-
ných státech 
více než dvacet let nejen 
působí, ale i sídlí. Učinila už 
první kroky k zahájení za-
oceánské komerční výroby, 
když na konci loňského roku 
dokončila ověřovací sérii 

pistolí P10. Letos chce firma 
ve Spojených státech vyrobit 
deset tisíc kusů a v budouc-
nu vyrábět dokonce dvě stě 

tisíc zbraní 
ročně.

Důvodů 
k částečné-
mu přesunu 
výroby je více, 
obecně k tomu 
českou firmu 
nutí přede-
vším vysoká 
míra ochrany 
amerického 
trhu. Napří-
klad zákon 

Buy American Act silně regu-
luje, za jakých podmínek lze 
zbraně dodávat federálním 
organizacím. 

„Pokud cílíme na americ-
kou armádu, musejí náklady 

na komponenty našich 
zbraní vyrobené v USA tvořit 
nejméně šedesát procent cel-
kových nákladů. Zákon tak 
zvýhodňuje americké firmy, 
zatímco ty zahraniční tlačí 
k přenesení výroby,“ sdělil 
deníku E15 loni v srpnu šéf 
mezinárodního holdingu 
Lubomír Kovařík. Podotkl, 
že USA odebírají zhruba 
polovinu produkce uher-
skobrodské zbrojovky.

Holding CZ Group vznikl 
teprve loni jako mateřská 
společností uherskobrodské 
České zbrojovky. Z ní byl 
k prvnímu lednu vyčleněn 
samostatný CZUSA holding. 
Navzdory restrukturalizaci 
si Česká zbrojovka Uherský 
Brod podržela firmy, jako 
jsou Zbrojovka Brno nebo 
Česká zbrojovka CZ-AUTO. 

Nová firma České zbrojovky 
usnadní expanzi do USA

Dceřiná firma 
zbrojovky CZ-USA 
Kansas koncem 
loňského roku 
dokončila 
ověřovací sérii 
pistolí P10.

Obchody  
si rozebraly 
diamantové 
ceny
Šéf Svazu obchodu a ces-
tovního ruchu ČR Tomáš 
Prouza a šéf Rady kvality 
ministerstva průmyslu Petr 
Koten za účasti ministryně 
průmyslu Marty Novákové 
udělovali na slavnostním 
večeru v Kaiserštejnském 
paláci ocenění Diamantové 
ligy kvality. Cenu v kate-
gorii Non-food za nejlepší 
prodejnu získaly DM Dro-
gerie Markt Velký Týnec 
a SIKO Koupelny Praha 5 – 
Zličín, za kategorii Food 
byly oceněny obchody Lidl 
Ostrava – Sjízdná a Albert 
Praha 4 – Chodov. Cenu 
veřejnosti organizova-
nou spolu s deníkem E15 
předala šéfredaktorka Tere-
za Zavadilová ostravské 
prodejně Lidl ze Sjízdné 
ulice. /red/



na tamní developerský 
projekt.  

Kartami v tuzemském 
golfu však může výrazně za-
míchat nástup nového hráče. 
Do branže loni na podzim 
vstoupila původem sloven-
ská skupina Tatry Mountain 
Resorts zaměřená na byz-
nys kolem volnočasových 
aktivit. TMR se podařilo 
uzavřít dlouhodobé smlou-

vy na pronájem golfových 
areálů v Beskydech a u Brna. 
Ambicí TMR je být v golfu 
středoevropskou jedničkou. 
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Počet všech 
registrovaných  

golfistů klesá, ale 
mládežníků mírně  
přibylo na více než

5,5
tisíce.

Daniel  
Novák

Připravil

Golf zažívá horší časy 
než v letech krize

n Sport byznysmenů a manažerů nemá na růžích ustláno. 
Počet golfistů i golfových turnajů klesá. To  se nedělo ani 
během hospodářské krize. 

Již čtvrtým rokem po sobě 
v Česku ubývá registrova-
ných hráčů golfu i turnajů. 
Poprvé za posledních deset 
let se loni také nezvýšil počet 
klubů, vyplývá z nových sta-
tistik České golfové federace. 
Přibylo však mladých hráčů 
do osmnácti let. 

„Klesá počet registrova-
ných hráčů. Ne že by nás to 
ve federaci nemrzelo, ale 
přibývá hráčů kteří nemají 
ambice hrát turnaje a upra-
vovat si svůj handicap. 
Prostě si chtějí zahrát. Jako 
když jedete na kolo nebo si 
zahrát tenis. Nejste nikde 
organizován,“ řekl Juraj 
Werner, viceprezident České 
golfové federace. Obliba 
golfu klesá mimo jiné kvůli 
časové náročnosti a nástupu 
jiných sportů a pohybových 
aktivit. 

V Česku je teď necelých  
54 tisíc registrovaných 
golfistů. Méně jich bylo 
naposledy v roce 2011, tedy 

v době, kdy odeznívala hos-
podářská krize. Řady hráčů 
se tenčí soustavně od roku 
2015. Ve srovnání s vrcho-
lem obliby golfu před pěti 
lety ze statistik zmizelo šest 
procent golfistů. O devět 
procent se ztenčil počet 
turnajů. 

Navzdory horším 
číslům zachovávají 
profesionálové 
klid. „Aktuálně 
je registrova-
ných přes  
53 tisíc 
golfistů, 
meziročně se 
snížil počet 
o pár stovek. 
To je v poměru 
k celkovému počtu 
zanedbatelné číslo. 
Golf patří mezi sporty s nej-
větší členskou základnou 
v Česku. Podstatný je nárůst 
mladé generace, zvyšuje se 
počet tréninkových center 
mládeže,“ uvedl organizátor 

velkých golfových turnajů 
Petr Dědek. 

V případě neplnoletých 
hráčů se loni po dvou letech 
pokles zastavil. Počet mlá-
dežníků na golfových hřiš-
tích se mírně zvýšil na více 
než 5,5 tisíce registrovaných 
hráčů. 

Po období rozmachu 
se již objevily první 

případy, kdy se 
zavřela celá 

golfová hřiště. 
Největším 
případem je 
Nová Amerika 
u Jaroměře. 

Definitivně 
u ledu je rovněž 

projekt na nový 
golfový areál 

v pražských Klánovi-
cích. Tamní prvorepubliko-
vá klubovna i s přilehlým 
pozemkem je na prodej. Vý-
razné zpoždění nabral vznik 
nového hřiště v Nebřenicích 
u Prahy, které je navázáno 

Český golf v číslech

počet 
klubů

počet 
turnajů

počet 
hřišť

počet registrovaných 
hráčů (v tisících)

2008 132 4137 78 41,4

2009 140 4776 82 46,3

2010 146 5139 89 49,8

2011 156 5674 93 53,0

2012 164 6043 96 55,5

2013 174 5980 98 56,0

2014 177 6662 102 56,4

2015 179 6629 104 56,4

2016 182 6344 106 54,3

2017 186 6216 106 53,7

2018 184 6081 107 53,3

Pramen Česká golfová federace 
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Pět golfových hřišť v okolí 
české metropole se pokouší 
najít cestu ze sestupné cenové 
spirály, do níž se jejich sport 
dostal. V pozadí je konflikt 
s virtuálními kluby, které 
nabízejí levné hraní za málo 
peněz. 

Okolo Prahy se rozhořel 
boj mezi některými provozo-
vateli golfových hřišť a tak-
zvanými virtuálními kluby. 
Týká se poplatků za čas 
strávený na hřišti. Virtuální 
kluby jsou totiž levnější než 
tradiční provozovatelé, a na-
víc umožňují hru v různých 
lokalitách. Část hřišť ale 
tvrdí, že nízké ceny devastují 
golfovou ekonomiku. 

Celá věc spočívá v tom, že 
virtuální klub koupí od hřišť 
větší balík her za sníženou 

cenu. Pak je přeprodává svým 
členům. Hřištím to navzdory 
nižším cenám zajistí přísun 
peněz v kritickém zimním 
období, kdy zejí prázdnotou. 
Virtuální kluby totiž zpravi-
dla nakupují na začátku roku. 
Podle některých golfistů ale 
touto formou spolupráce 
s „virtuály“ si pod sebou hřiš-
tě podřezávají větev.

„Podle mého názoru je 
destruktivní cenová politika 
virtuálních klubů dlouhodo-
bě neudržitelná a poškozuje 
trh jako celek,“ uvedl Jiří 
Novosad, manažer hřiště 
Loreta Pyšely.

Virtuální kluby však 
upozorňují na skutečnost, 
že slevová spirála se v golfu 
roztočila i bez nich. „Nezapo-
meňme, že i hřiště mají různé 

zvýhodněné poplatky, happy 
hours, reciproční slevy. A to 
nemluvím o hrách členů, ze 
kterých mají hřiště u aktiv-
ních golfistů doslova pár 
korun,“ řekl Roman Piskač, 
prezident Českého golfového 
klubu, který je největším vir-
tuálním hráčem. Navíc podle 
Piskače nízké ceny pomáhají 
dostávat do golfu novou krev 
v době, kdy počty registro-
vaných hráčů již několik let 
klesají. 

Působení virtuálních 
klubů vyvolalo reakci pěti 
hřišť v okolí Prahy. Založila 
společnou kartu. Za jeden po-
platek umožní hrát na všech 
členských hřištích. Také 
v tomto případě ale má být 
jedním z taháků pro golfisty 
výhodnější cena. 

Hráčská základna 
mládne, říká 
podnikatel Dědek
n Kromě byznysu 
ve stavebnictví a rea-
litách se Petr Dědek 
věnuje také podni-
kání v golfu. Pořádá 
vrcholové turnaje 
a investuje do oboro-
vých médií. Do České 
republiky se snaží 
dostat nejprestižněj-
ší světový golfový 
turnaj Ryder Cup. 

 V jaké kondici je golfo-
vý provoz v Česku? 
Velmi pozitivní informace 
je, že golf mládne. Podle 
oficiálních statistik České 
golfové federace nejvíce 
přibývají golfisté ve věku 
do osmnácti let. Golf už 
je vnímán jako sport, je 
stále přístupnější široké 
veřejnosti. Popularizujeme 
jej prostřednictvím jedné 
z největších sportovních 
akcí, kterou od roku 2014 
pravidelně pořádáme 
v Albatross Golf Resortu. 
Na srpen chystáme šestý 
ročník D+D Real Czech 
Masters. To je turnaj pro-
fesionálů v rámci světové 
série European Tour. Roste 
počet diváků, kteří během 
čtyř dnů dorazí. Jsme těsně 
pod hranicí třiceti tisíc 
návštěvníků, což považu-
jeme v rámci golfové akce 
za mimořádný úspěch.

 S jakými problémy se 
tuzemský golf potýká?
Slabiny nehledám. Pokud 
by něco pomohlo, pak je 
to úspěch českého hráče 
na světovém turnaji. K naší 
podpoře patří, že českým 
hráčům umožňujeme 
startovat na světových tur-
najích, získat zkušenosti, 
přeskočit složité kvalifi-
kační systémy a měřit síly 
s nejlepšími golfisty. Je to 
motivace a po pěti letech 
vidíme, že úspěchy pomalu 
přicházejí. Samozřejmě že 
k popularizaci a většímu 
zájmu také hodně přispěje 
úspěch Kláry Spilkové, kte-
rá už se dostala do nejvyšší 
světové série LPGA Tour.   

 Proč jste se rozhodl pro 
investici do televizní stani-
ce Golf Channel? 
Golf Channel ideálně doplnil 
naše golfové aktivity. Jako 
promotéři jsme začali turnaj 
Challenge Tour, pak jsme se 
posunuli k pořádání turnaje 
European Tour. V oblasti 
médií jsme před téměř třemi 
lety začali webem GolfEx- 
tra.cz. Loni v září jsme koupili 
televizi Golf Channel. Jednou 
z priorit bylo získat práva 
na veškeré dostupné golfové 
přenosy. Právě na exkluziv-
ním obsahu stavíme program 
a unikátní obsah je atraktiv-
ní pro zadavatele reklamy. 
Po postupu Kláry Spilkové 
na LPGA Tour jsme také za-
koupili práva na tuto ženskou 
tour na dva roky. 

 Stále platí, že chcete 
do Česka získat vrcholový 
světový turnaj Ryder Cup? 
Ano, platí. Je to běh na hodně 
dlouhou trať. Reálná šance je 
v roce 2030 nebo 2034. V roce 
2022 pořádá Ryder Cup Itálie, 
v roce 2026 se vrátí do Velké 
Británie a pak je možnost 
získat ho zpátky na pevni-
nu. I když to vypadá, že je 
na všechno dost času, není 
to tak. Jako pořadatel musíte 
plnit povinnosti osm let do-
předu a čtyři roky po akci. My 
už některé plníme. Pořádáme 
turnaj  European Tour, letos 
budeme mít tři Challenge 
Tour turnaje včetně jednoho 
na Slovensku. Další kritérium 
bude pořádání Rolex Series, 
což jsou turnaje s odměnami 
ve výši sedm milionů dolarů. 

Sport chycený do osidel slev

CELEBRITA.
Někdejší první 
světový tenista Ivan 
Lendl se v květnu 
2014 účastnil v Golf 
Resortu Karlštejn 
turnaje série Czech 
PRO-AM Teaching 
Tour.

KRACH. Velké 
golfové hřiště v Pra-
ze-Klánovicích se 
nepodařilo rozšířit. 
Pozemky včetně 
klubovny se dostaly 
do prodeje.
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n Akcie Norwegian 
ztratily více než čtvr-
tinu hodnoty. Společ-
nost bojující o přežití 
mezitím proškrtává 
svou síť linek včetně 
těch do Prahy.

Štěpán Bruner

Dvě formální nabídky doručili 
v uplynulých měsících zástup-
ci skupiny IAG – mateřské 
společnosti aerolinek British 
Arways a Iberia – k rukám ma-
nažerů Norwegian Air Shuttle 
a v obou případech byli šéfem 
a zakladatelem aerolinek 
Bjørnem Kjosem odmítnuti 
s odůvodněním, že norského 
dopravce podhodnocují.

Nyní IAG dala v oznámení 
pro burzu najevo, že žádná 
další nabídka už nedorazí. 
Akcie Norwegian reagovaly 
okamžitým propadem, během 
čtvrtečního obchodování ztra-
tily 26 procent své hodnoty. To 
je největší jednodenní propad 

ve více než čtvrtstoletí trvající 
historii společnosti. Akcie 
Norwegian jsou nyní na nej-
nižší hodnotě za šest let.

Pro Norwegian přišla zprá-
va o nezájmu IAG v asi nejmé-
ně vhodnou chvíli. Firma 
ve vlastním výhledu 
očekává, že 
přinejmenším 
do roku 2021 
se nedostane 
z provozní-
ho minusu, 
zároveň 
ve snaze snížit 
náklady ruší 
desítky méně 
vytížených linek 
i zahraničních základen 
a prodává letadla. Norwegian 
navíc špatně odhadla vývoj 
cen paliv a uzavřela dlouho-
dobý kontrakt na dodávky 
na rok 2019 předtím, než ceny 
ke konci loňského roku klesly. 
Za pohonné hmoty tak letos 
bude platit více než konku-
rence.

Pravděpodobně největší 
finanční zátěž ale pro Norwe- 

gian představuje její pionýr-
ská snaha přenést nízkonákla-
dový model letecké dopravy 
na dálkové linky. Na lety 
z Evropy do Severní Ameriky 
společnost nakoupila nové 

Boeingy 787 Dreamliner, 
které ale od začátku 

provázejí problé-
my s motory. 

Norwegian sice 
v budoucnu 
pravděpo-
dobně získá 
kompenzaci 

od jejich výrob-
ce, společnosti 

Rolls-Royce. Od-
škodnění cestujícím 

za zpožděné lety nebo 
pronájmy náhradních letadel 
ale dopravce musí platit už 
nyní.

Norwegian proto hledá 
úspory, mimo jiné i na méně 
vytížených linkách. Omezení 
sítě má ročně ušetřit 234 mi- 
lionů dolarů – 5,3 miliardy 
korun. O některé spoje tak 
přijde i Praha. 
 Více E15.cz

Vlastník British 
Airways už nechce 
norské aerolinky

Eni a OMV koupí podíl v rafineriích firmy ADNOC
Italská ropná společnost Eni a rakouská OMV se dohodly 
na koupi podílu v rafinerské divizi saúdskoarabské společ-
nosti Abu Dhabi National Oil Company a zřízení nového 
obchodního podniku, který budou vlastnit všichni tři part-
neři. Hodnota transakce je 5,8 miliardy dolarů, v přepočtu 
129,5 miliardy korun, oznámily společnosti. 

Tesco by mohlo v Británii zrušit až 15 tisíc míst

Maloobchodní společnost Tesco uvažuje, že v obchodech 
v Británii zruší pulty s masem, rybami a lahůdkami. Ohrože-
no je tak zhruba 15 tisíc pracovních míst. Společnost se také 
chystá modernizovat své pekárny v obchodech a nahradit 
zaměstnance v závodních jídelnách prodejními automaty. /čtk/

Fond proti suchu hodlají zřídit i Slováci

Slovensko pracuje na zavedení fondu, který zemědělce ochrá-
ní proti výkyvům počasí. Do rizikového fondu, který je ekviva-
lentem českého fondu těžko pojistitelných rizik, by měli podle 
představ slovenského ministerstva zemědělství a rozvoje 
venkova přispívat jak zemědělci, tak stát. /pab/   Více E15.cz

Krátce

Odvolaná 
žaloba  
Walmartu
Retailový kolos Walmart byl 
v posledním půlroce hlavním 
faktorem, který ovlivňoval 
akcie kartové společnosti 
Synchrony Financial, která 
spravovala kreditky pro 
Walmart. Nejprve v červenci 
totiž Walmart oznámil, že 
kromě ukončení spolupráce 
s finanční společností na ni 
navíc podává žalobu  
o náhradu škod ve výši  
800 milionů dolarů, kterou 
měla Synchrony způsobit vol-
nějšími standardy při vydá-
vání kreditních karet. Výsled-
kem byl dramatický propad 

akcií z úrovně okolo 32 dolarů 
na 22 dolarů na Štědrý den, 
který tak pro akcionáře firmy 
příliš štědrým nebyl. 

Nový rok ale Synchrony 
Financial začala ve velkém 
stylu. Minulou středu společ-
nost uvedla, že retailový obr 
žalobu stáhl a zároveň ozná-
mila rekordně ziskový rok. 
Rovněž rozšířila spolupráci 
s odnoží Walmartu – firmou 
Sam’s Club – a internetovým 
kolosem Amazon.com. Akcie 
vzápětí vyletěly o zhruba 
jedenáct procent a banky se 
začaly předhánět, která dá 
vyšší cílovou cenu. Ukončení 
stamilionového sporu po-
mohlo k růstu hodnoty firmy 
přes dvě miliardy na více než 
21 miliard dolarů. 

Trhy tak evidentně řídí 
spíše příběhy než funda-
menty, jak prohlásil minulý 
týden nositel Nobelovy ceny 
za ekonomii Robert Shiller. 
Od loňského července se totiž 
v Synchronny Financial nic 
dramatického nestalo.

Akcie, měny & názory

Vladan Gallistl

Norwegian  
hledá úspory na méně 

vytížených linkách. 
Omezení sítě má ročně 

ušetřit 

234
 milionů dolarů.

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,121

Čína 1 3,351

Dánsko 1 3,442

EMU 1 25,695

Chorvatsko 1 3,459

Japonsko 100 20,599

Kanada 1 17,005

Maďarsko 100 8,074

Norsko 1 2,648

Polsko 1 5,988

Rusko 100 34,244

Švédsko 1 2,495

Švýcarsko 1 22,719

Turecko 1 4,296

USA 1 22,644

Velká Británie 1 29,672

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 25. 1. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

AVAST 85,00    0,59

CETV 72,50    -0,68 

ČEZ 550,00    0,27 

Erste Bank 782,40    5,36 

Kofola 290,00    0,00 

KB 880,00    -2,44 

Moneta 72,90    -1,09 

O2 CR 241,00    -0,21 

Pegas 836,00    0,24 

Philip Mor. ČR 14 340,00    -0,28 

TMR 760,00 2,01

VIG 547,00 0,09 

Celkový objem (v tisících korun) 519 710

Akcie na pražské burze 25. 1. 2019

Akcie Synchrony Financial na houpačce 
(vývoj za posledních 12 měsíců, v USD)

 Pramen www.nasdaq.com
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https://www.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/vlastnik-british-airways-ztratil-zajem-o-aerolinky-norwegian-spustil-akciovy-vyprodej-1355708
https://www.e15.cz/byznys/potraviny/misto-kompenzaci-za-sucho-pojisteni-fond-pro-zemedelce-chteji-i-slovaci-1355727


n Členství v Americké 
filmové asociaci umož-
ní poskytovateli on-line 
filmů chystaná fúze 
studií Disney a Fox. 

Martin Štorkán

Netflix se jako první strea-
movací platforma přidává 
k Americké filmové asociaci 
(MPAA). O vstupu do vlivné-
ho klubu jednala podle webu 
CNBC několik měsíců. O je-
jím přijetí se rozhodlo v den 
vyhlášení letošních oscaro-
vých nominací, jimž kraluje 
s deseti nominacemi snímek 
Roma od mexického režiséra 
Alfonsa Cuaróna, který pro-
dukoval právě Netflix. 

Ten v uplynulých letech 
masivně podpořil svou origi-
nální filmovou a seriálovou 
tvorbu, jeho základna před-

platitelů aktuálně přesahuje 
140 milionů uživatelů. Spo-
lečnost sbírá ocenění i díky 
seriálům. V rámci loňských 
cen Emmy, které se udělují 
za televizní tvorbu, promě-
nila 23 ze 122 nominací.

V Americké filmové 
asociaci je šest velkých 
hollywoodských hráčů. 
Kvůli plánovanému spojení 
studií Disney a Fox ale brzy 
jeden člen ubude a náhradou 
za něj bude právě Netflix. 

MPAA lobbuje za zájmy 
velkých hollywoodských 
studií, která ji kontrolují. Zá-
roveň klasifikuje filmy podle 
míry násilí, sprostých slov 
nebo explicitního zobrazo-
vání sexuálních scén. Fil-
moví tvůrci jí dávají svá díla 
k posouzení zcela dobrovol-
ně, protože nehodnocené 
filmy jsou diváky vnímány 
velmi negativně. 

Netflix se zařadil mezi 
vlivná esa Hollywoodu
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Mobilní telefon je dnes samozřej-
mostí. Vystřídal pevnou linku. 

Obdobný trend je zřejmý u elektroin-
stalace.  Elektrické rozvody jsou do-
plněny sběrnicovým kabelem nebo 
se data přenášejí bezdrátově bez 
nutnosti rekonstrukce. Vypínače jsou 
rozšířeny o možnost ovládání, mo-
nitorování a automatizaci systémů 
v domě. Z domu se stává tzv. chytrý 
dům, jehož základem je inteligent-
ní elektroinstalace. Společnost HDL 
Automation s.r.o. dodává systémy 
automatizace budov, které řídí osvět-
lení, vytápění, stínění, zabezpečení 
a další funkce domu. Posun ve vývoji 
nastává především v designu a tech-
nologiích vypínačů či aplikacích pro 
vzdálené ovládání.

www.hdl-automation.cz

Design ovládacích prvků chytrého domu
TLAČÍTKOVÉ

S LCD DISPLEJEM 

ZÁSUVKY
Přívod elektřiny 
do zásuvky se dá 
na dálku vypínat, a tím 
ovládat připojené 
elektrické spotřebiče. 
Konec starostí okolo 
zapomenuté zapnuté 
žehličky.

DRŽÁKY NA IPAD
Ovládacím prvkem se může stát 
i vlastní iPhone nebo iPad. Aby 
bylo chytré zařízení na viditelném, 
stálém a pro všechny přístupném 
místě, HDL Automation nabízí 
hliníkové nástěnné držáky.  Vnitřní 
stranu držáku lze dekorovat 
obrázkem, fotografií, která je 
viditelná v případě vyjmutí iPadu. 
Díky vestavěné nabíječce odpadá 
starost o dobíjení.

299985/11� inzerce

VĚTŠINA CENTRÁLNÍCH BANK eurozóny přestala dávat 
do oběhu bankovky v nejvyšší hodnotě 500 eur, v přepočtu zhru-
ba 12 750 korun. Výjimkou jsou pouze centrální banky Německa 
a Rakouska, které budou tyto bankovky vydávat do 26. dubna. 
Bankovky však i nadále zůstávají platným platidlem. Pětiset- 
eurová bankovka patří celosvětově k bankovkám s nejvyšší 
nominální hodnotou. Důvodem ukončení jejich vydávání jsou 
obavy, že je využívají zločinci a militantní skupiny k financování 
svých aktivit a praní špinavých peněz.

KONEC TISKU
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VELKÉ 
AMBICE. 
Letošním 
Oscarům vé-
vodí s deseti 
nominacemi 
snímek 
Roma 
z produkce 
Netflixu.

Podobně jako se snaží 
Netflix prorazit u filmů, 
studia zakládají vlastní 
streamovací služby. Největší 
hollywoodský hráč Disney 
spustí platformu Disney+, 
kterou jeho šéf Bob Iger 
označil za „největší prioritu 
pro rok 2019“.

Pro platformu Disney+ 
budou kromě Disneyho 
produkce důležité i filmy 
a seriály od společnosti 21st 
Century Fox, kterou Disney 
koupil za zhruba 71 miliard 
dolarů – téměř 1,6 bilionu 
korun. Díky převzetí aktivit 
Foxu získá například práva 
na snímek Avatar, který je 
s tržbami ve výši necelých tří 
miliard dolarů finančně nej-
úspěšnějším filmem všech 
dob, nebo seriál Simpsonovi. 

Americká filmová asociace 
se streamovacími službami 
spolupracovala už v minu-
losti. Společně s Netflixem 
a Amazon Prime spustila 
Alianci pro kreativitu a zá-
bavu, která má bojovat proti 
nelegálnímu kopírování 
filmů. 

Netflix minulý týden 
oznámil zdražení své služby 
ve Spojených státech. 
Základní verze měsíčního 
předplatného nově vyjde 
na 13 dolarů – 295 korun.
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n Vláda vyzvala státní 
zaměstnance k rych-
lému a spořádanému 
nástupu do práce.

Americká Sněmovna repre-
zentantů a Senát schválily 
zákon, který na dobu tří 
týdnů obnovuje financování 
vládních úřadů. Souhlas 
obou kongresových komor 
následně stvrdil podpisem 
prezident Donald Trump. 
Ten v projevu prohlásil, že 
chce umožnit vyplacení 
zadržovaných mezd a za-
jistit normální chod úřadů 
vážně narušený 35denní 
rozpočtovou krizí, kterou 
vyvolal spor o zeď na hranici 
s Mexikem.

Sněmovna reprezentantů 
sice jednomyslně odsou-

hlasila uvolnění vládních 
financí do 15. února, podle 
očekávání ale odmítla dát 
Trumpovi požadovanou 
sumu 5,7 miliardy 
dolarů na stavbu 
hraniční zdi.

Dočasným 
uvolněním 
financí 
prezident de 
facto ustoupil 
opozičním 
demokratům, 
kteří diskuzi 
o posílení ostrahy 
hranic podmiňovali 
otevřením vládních účtů 
do 8. února. 

Americká vláda vyzvala 
státní zaměstnance k rychlé-
mu a spořádanému nástupu 
do práce po více než třiceti-
denní rozpočtové krizi, která 
dočasně připravila 800 tisíc 

lidí o platy. Podle agentury 
AP ale mezi státními zaměst-
nanci vládne nejistota, proto-
že prezident Donald Trump 

v pátečním projevu 
varoval, že pokud 

se nedohodne 
s demokraty 

na stavbě zdi 
na americ-
ko-mexické 
hranici, 
vládní pení-

ze zablokuje 
znovu. 
Trump 

v projevu slíbil, že 
zadržené mzdy státní 

zaměstnanci dostanou 
„rychle nebo co nejdřív“. 
Podle dřívějších informací 
amerických médií jde v sou-
hrnu o čtyři miliardy dolarů, 
v přepočtu 90 miliard korun. 
/čtk/ Sledujte E15.cz

Krize v USA byla  
na čas zažehnána

Suma zadržovaných 
 mezd činí v přepočtu 

zhruba 

90
 miliard korun. 

• Vláda dosavadního autoritářského venezuelského prezidenta Nicoláse 
Madura ustoupila od středečního požadavku, aby zemi do 72 hodin 
opustili zaměstnanci americké ambasády. S USA chce během 30 dní 
vyjednat zřízení „zájmové mise“, která by velvyslanectví nahradila. 

• Venezuelský vojenský atašé ve Spojených státech José Luis Silva 
oznámil, že již neuznává Nicoláse Madura jako hlavu státu a podporuje 
opozičního vůdce Juana Guaidóa. Silva zároveň vyzval členy 
venezuelských ozbrojených sil, aby se zachovali stejně.

Diplomatické  
hry a prohlášení
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VÍKENDOVÝ ÚTOK na katolický kostel na jihu Filipín, 
kde jsou aktivní islamističtí radikálové, si vyžádal 20 obětí, 
dalších 111 osob utrpělo zranění. K atentátu se zatím nikdo 
nepřihlásil, policie má ale za to, že za ním stojí islamisté ze 
Skupiny Abu Sayyafa.

ATENTÁT NA KATOLÍKY
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Americký ministr zahraničí 
Mike Pompeo při zasedání 
Rady bezpečnosti OSN vyzval 
k podpoře venezuelského opo-
zičního lídra Juana Guaidóa 
a k co nejrychlejšímu uskuteč-
nění svobodných a poctivých 
voleb ve Venezuele. Španělsko, 
Francie, Německo a Británie 
předtím oznámily, že jsou 
připravené Guaidóa uznat 
jako prezidenta, pokud vláda 
autoritářské dosavadní hlavy 
státu Nicoláse Madura do osmi 
dnů nevyhlásí nové prezident-
ské volby. 

Rada bezpečnosti OSN se 
mimořádně sešla k jednání 

o venezuelské krizi na žá-
dost USA. Rusko, které silně 
investovalo do venezuelské-
ho ropného průmyslu, se 
neúspěšně snažilo jednání 
zablokovat. Proti zasedání 
byly spolu s Moskvou také 
Čína, JAR a Rovníková Guinea. 
Devět zemí ale hlasovalo pro 
uskutečnění schůze. Rusko, 
Čína, JAR a Rovníková Guinea 
nicméně zablokovaly snahu 
USA o přijetí prohlášení Rady 
bezpečnosti OSN, které by 
vyjádřilo plnou podporu ve-
nezuelskému parlamentu jako 
jediné demokraticky zvolené 
instituci v zemi. /čtk/

Nový lídr Venezuely 
má podporu Západu

Prostě si 
půjčte
Typický sobotní výlet v okolí 
New Orleansu na jihu USA 
vypadá takhle: vydáte se 
do jednoho z národních 
parků pozorovat aligátory. 
Procházka bažinatou pří-
rodou v teplých lednových 
prosluněných dnech je tím 
jediným, co může konku-
rovat zážitkům českých 
kamarádů chlubících se 
zrovna lyžováním a stavě-
ním sněhuláků. 

Ale ejhle. Když jsme minulý 
týden k našemu oblíbenému 
lesoparku přijížděli, závory 
z obou stran byly zavřené. Že 
by otevírali až později? Rych-
le se obrátím na přítele Go- 
ogla a zjišťuji, co mě mohlo 
napadnout rovnou: „Národní 
park je dočasně uzavřen kvůli 
rozpočtové vládní krizi.“ Tak-

že nejen chaos na letištích, 
lidé bez výplat, ale teď i my 
bez přístupu na parkoviště 
a toalety. Klasicky po česku 
parkujeme na hlavní silnici 
a vydáváme se na procházku. 
Nejsme jediní. Aligátorům, 
želvám a volavkám je dost 
jedno, co se právě děje ve Wa-
shingtonu.

Ne tak ale státním za-
městnancům. Na 800 tisíc 
Američanů za poslední měsíc 
nedostalo zaplaceno, ačkoliv 
nejméně polovina z nich 
musí přesto chodit do práce. 
Jsou odkázáni na sociální 
příspěvky a potravinové 
banky. Americký ministr 
obchodu a miliardář Wilbur 
Ross se minulý týden tomuto 
přístupu dost divil a státní 
zaměstnance vyzval, aby si 
zkrátka vzali půjčku. Rada 
k nezaplacení.

A tak co nezařídí stát, 
berou na sebe ti, kteří chápou 
lidský rozměr nastalé situa-
ce. Jen v New Orleansu za po-
slední dva týdny nabízejí dvě 
restaurace snídani nebo oběd 
zdarma. Stačí se prokázat 
průkazkou státního zaměst-
nance. Totéž – lekci zdarma 

– nabízí známé jógové studio. 
Ale solidarita se projevuje 
po celých Spojených státech. 
Nejen restaurace, ale také 
muzea, kina, trampolínové 
parky, dokonce i poskyto-
vatelé elektřiny – ti všichni 
nabízejí postiženým pomoc, 
aby se nedostali do dluhů. 

Po 35 dnech a nejdelší 
rozpočtové krizi v dějinách 
USA ji prezident Trump 
svým podpisem v pátek 
odpoledne místního času 
ukončil. Dočasně. Trump se 
nerad vzdává a je kvůli poža-
dovaným 5,7 miliardy dolarů 
na onu slavnou „mexickou 
zeď“ schopný jít na dřeň. 
Otázkou teď podle politolo-
gů je, bude-li prezident pro 
další „government shut-
down“, nebo sáhne rovnou 
po mimořádných opatřeních 
– k vyhlášení stavu nouze, 
aby mohl čerpat finance bez 
souhlasu Kongresu. 

Tak to snad aby skutečně 
pomalu začali státní zaměst-
nanci vyplňovat formuláře 
na půjčky.

Autorka je novinářka  
žijící v New Orleansu

Náš člověk v New Orleansu

Julie Urbišová
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Baxa si je dobře 
vědom, že za 
současného 
prezidenta už žádnou 
díru do světa neudělá.

Tvář dne 

 Římskokatolická církev je 
unavená a raněná vlastním 
hříchem,

řekl v souvislosti se sexuálními 
delikty duchovních během mše 
v panamském hlavním městě 
papež František
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Glosa

Světlé stránky recese
Mnoho těžkých chvilek a bezesných nocí si prožili ti z otců 
českých rodin, kteří během druhého pololetí loňského 
roku zvažovali hypoteční úvěr. Jen s mírnou nadsázkou 
šlo v historii těžko najít období, kdy by čas hrál obratněji 
v neprospěch rodinných financí než právě tehdy. Čekat 
jen o den déle mnohdy znamenalo sáhnout na úrocích 
z hypotéky podstatně hlouběji do kapsy. Ostatně jenom 
během šesti měsíců hypotéky podražily skoro o pětinu. 
To znamená při současných cenách bytů hned o několik 
hřebíků do finanční rakve domácnosti navíc.

Zběsilý hon bank za úroky letos prozatím končí. To je 
na první pohled pochopitelně dobrá zpráva. Na druhý už 
nikoli. Potíž je v tom, kdo tu letošní hypoteční láci zařídí. 
Nebude to totiž Česká národní banka, která by vyšla lidem 
vstříc, a nebude to ani vstřícnější byznysmodel bank. Bude 
to hrozba recese. A ta má, jak známo, své stinné stránky.
 
 Jaroslav Bukovský

Vaše produktivita byla v tomto čtvrtletí skvělá, váš výkon zcela 
bezchybný a já patřím k těm, kteří věří, že dokonalost je potřeba 

náležitě ocenit. Velká škoda toho drobného flíčku na vaší kravatě.

Divný zápas 
Baxa versus 
Zeman
Bývalý předseda Nejvyššího 
správního soudu Josef Baxa 
opakovaně promluvil o tom, 
že prezident Miloš Zeman 
zasahoval do nezávislosti 
soudu. Baxa se vzápětí ocitl 
na piedestalu jako neohrožený 
zastánce soudcovské nezá-
vislosti. Situace přitom tak 
barvotiskově jasná není.

Není pochyb o tom, a ukáza-
lo se to i v jiných kulisách, že 
Zeman a jeho okolí nerespek-
tují vžité zvyklosti. Strčí nohu 
klidně i do dveří, do nichž by 
jiného v tomtéž postavení 
nenapadlo strčit ani nos. Stačí 
si připomenout, jak si Zeman 
zval na Hrad Iva Ištvana, aby 
mu olomoucký vrchní žalobce 
poreferoval o živé kauze Jany 
Nagyové. Zeman navíc nikdy 
nepřestal být politikem a po-
litika je pro něj vždy výměnný 
obchod. Je otázkou, zda vůbec 
chápe, že vůči justici si nic 
podobného nemůže dovolit. 

Na druhé straně ovšem 
stojí otázka, jak vlastně 
Baxova vyjádření interpreto-
vat. Rozhovory se Zemanem 
se odehrávaly mezi čtyřma 

očima. Baxovým vyjádřením 
ubírají na síle jak způsob jejich 
prezentace, tak především na-
časování. Na důvěryhodnosti 
mu nepřidává, že si na „ovliv-
ňování“ vzpomněl po několika 
měsících, aniž by v inkrimi-
nované době o setkání sepsal 
služební zápis či o preziden-
tově chování referoval dalším 
ústavním činitelům – ministru 
spravedlnosti, předsedům 
sněmovny a Senátu, premié-
rovi nebo členům sněmovního 
podvýboru pro justici. 

Neozval se ostatně ani 
tehdy, kdy čtyři roky dělal 
prvního náměstka na minis-
terstvu spravedlnosti v době 
Zemanovy menšinové vlády. 
Při rychlém střídání šéfů byl 
Baxa faktickým vládcem re-
zortu. Po celou dobu přihlížel, 
jak jeho tehdejší podřízená, 
nejvyšší státní zástupkyně 
Marie Benešová, na premiérův 
pokyn vytváří účelovou akci 
Čisté ruce. Snaha ovlivňovat 
živé kauzy byla tehdy zjevná. 
Baxa nehnul brvou.

Zeman měl Baxovi údajně 
opakovaně naznačovat, že 
by se mohl stát předsedou 
Ústavního soudu, Baxu prý na-

bídka zaskočila. To je skutečně 
zvláštní. S myšlenkou střídání 
stráží v čele ÚS totiž za Zema-
nem přišli právě Baxa spolu se 
současným předsedou soudu 
Pavlem Rychetským. Oba se 
rovněž nijak nežinýrovali, 
když za hlavou státu přišli 
s hotovým seznamem svých 
nominantů na ústavní soudce. 
Zeman mu ostatně z velké 
části vyhověl. Jenže ještě před 
Baxovým odchodem z NSS se 
cosi zadrhlo. Šlo o spor, kdo 
po něm nastoupí do čela sou-
du. Baxa totiž nechtěl na svém 
místě vidět Michala Mazance, 
proti němuž už jednou úspěš-
ně intrikoval, když se post 
předsedy NSS obsazoval popr-
vé. Rychetský si to nakonec se 
svým předčasným odchodem 
také rozmyslel. Tím pádem už 
ale Zeman nestihne jmenovat 
jeho nástupce. Těžko tedy 
mohl Baxovi slibovat něco, 
na co už nebude mít vliv.

Baxa si je dobře vědom, že 
za současného prezidenta už 
žádnou díru do světa neudělá. 
Jeho sdělení je tedy především 
třeba chápat jako signál pro 
Zemanova nástupce. Může se 
stavět do role strážce nezávis-
losti soudní moci, role, které se 
mu dařilo úspěšně zhostit už 
v dobách aféry údajné justiční 
mafie. Za to je ochoten dát 
všanc i důvěryhodnost celé 
justice. Zda mu kalkul vyjde, 
nebo mu jeho neloajalita uško-
dí, se ukáže v dalších letech.

Autor je publicista a redaktor serveru 
Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek
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VIZI ZÁVODNÍHO VOZU určeného pro rok 2050 představili technici společnosti McLaren 
Applied Technologies známé ze závodů formule 1. Elektricky poháněné vozidlo MCLExtreme má 
dosahovat rychlosti kolem 500 kilometrů za hodinu, kterou mu dovolí aktivní řízení aerody-
namického tvaru. Vůz má na bocích postranní kapsy s proměnným profilem přirovnávaným 
ke žraločím žábrám. Není divu, že i závodník má mít na sobě kombinézu prošpikovanou čidly, 
která silně připomíná nynější přetlakové obleky stíhacích pilotů.     

FORMULE 1 BUDOUCNOSTI
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Marek Schwarzmann

Diabetická asociace České 
republiky a společnost IBM 
představily unikátního 
virtuálního asistenta „Cuk-
rovka Bot“, který komuni-
kuje s uživateli internetu 
v reálném čase a přiroze-
ným jazykem. Chatbot je 
založený na technologii IBM 
Watson Assistant a dokáže 
tazateli zodpovědět řadu 
praktických otázek týkají-
cích se diabetu. 

Asociace i IBM věří, že 
virtuální asistent bude 
obecným zdrojem informací 
pro diabetiky stejně jako 

pro jejich rodiny a přátele. 
Existují tisíce článků, studií, 
knih, časopisů a dalších 
informačních zdrojů, které 
pokrývají diabetes v českém 
jazyce. Mnoho z nich však 
není tak snadné pochopit, 
jelikož jsou napsány odbor-
ným jazykem. 

IBM asistenta poskytla 
Diabetické asociaci zdarma 
v rámci svých společen-
sky prospěšných aktivit. 
Z deseti lidí v Česku je jeden 
diabetik. Každoročně je však 
zaregistrováno kolem šede-
sáti tisíc nových pacientů 
s diabetem a 22 tisíc pacien-
tů na tuto nemoc zemře.

Umělá inteligence 
odpoví na dotazy 
o diabetu

n Vědci ani zemědělci 
zatím nevyhodnotili 
rizika spjatá s hro-
madným chovem 
hmyzu určeného pro 
lidskou spotřebu. 

Jaroslav Petr

Lidstvo už stačilo nahromadit 
dlouhodobé příznivé zkuše-
nosti s konzumací nejméně 
dvou tisíc druhů hmyzu. Vět-
šinou je to však hmyz sbíraný 
v přírodě. Západní svět nikdy 
zvlášť neholdoval hmyzu 
a jeho produktům s výjimkou 
chovu včel. To se ale rychle 
mění a rostoucí oblibě se mezi 
velkochovateli i spotřebiteli 
těší třeba potemník moučný 
nebo cvrček obecný.

Hlavním argumentem 
ve prospěch chovu hmyzu 
a jeho následné konzuma-
ce je ochrana životního 
prostředí. Bere se jako fakt, 
že ve srovnání s hospodář-
skými zvířaty vyrábí hmyz 
živočišné bílkoviny a tuky 
podstatně efektivněji. Napří-
klad cvrček dokáže za ideál-
ních podmínek vyrobit jeden 
gram svých tkání z 1,6 gramu 
vysoce kvalitní potravy. 
Za méně příhodných pod-

mínek ale potřebuje třikrát 
tolik.

Larvy potemníka známé 
jako mouční červi potřebují 
na gram těla v optimálních 
podmínkách dva gramy krmi-
va a za méně příhodných pod-
mínek i více než pět gramů. 

Pro srovnání, prase má tento 
poměr za ideálních podmínek 
jedna ku třem až ku čtyřem 
a brojlerové kuře jedna ku 1,7. 
Už z toho plyne, že to s domi-
nancí hmyzu jako ekologické 
potraviny nemusí být vždycky 
tak skvělé, jak se tvrdí. 

Švédští vědci pod vedením 
Matthewa Lowa ze Země-
dělské univerzity v Uppsale 
se pokusili na stránkách 
vědeckého časopisu Trends 
in Ecology and Evolution 
o komplexní analýzu přínosů 
a rizik pro životní prostředí 
provázejících chov hmyzu 
určeného k výrobě potravin.

Výzkumný tým se zabýval 
různými systémy chovů hmy-
zu a srovnával je s tradičními 
chovy hospodářských zvířat 
z hlediska vlivu na základní 
parametry životního prostře-
dí, jako je třeba zatížení půdy, 
spotřeba vody či podíl na emi-
sích skleníkových plynů. 

Švédští experti poukazují 
na fakt, že nelze přesně určit 
rizika, která by představo-
val únik hmyzu z prostor 
určených k jeho chovu. Počty 
hmyzích uprchlíků však 
mohou být vysoké a škody, 
které pak napáchají, nezane-
dbatelné. Hmyz by se choval 
i v oblastech, kde se daný 
druh běžně nevyskytuje. 
Existuje možnost, že by se 
uniklý hmyz v krajině uchytil 
a následně přemnožil. Nastá-
valy by pak druhové invaze 
srovnatelné s přemnožením 
králíků v Austrálii.

Potíže mohou nastat také 
se zajištěním dostatku krmi-

va. „Byl by paradox, kdyby-
chom jedli hmyz, abychom 
ušetřili životní prostředí, 
a zároveň životní prostředí 
devastovali při získávání 
krmiv pro chovaný hmyz,“ 
varují vědci. 

Řešením může být krmení 
odpadem z krmivářského 
a potravinářského průmys-
lu – tedy tím, který zvířata 
nesežerou a lidé nesnědí –  
ekologické přínosy chovu 
hmyzu by poté významně 
narostly. 

Další velkou neznámou 
jsou choroby hmyzu. Při 
masovém chovu budou vytvo-
řeny podmínky ideální pro ší-
ření nákaz. Velkou neznámou 
je také náchylnost chovaného 
hmyzu ke stresu.

Švédští vědci jsou pře-
svědčeni, že výroba potravin 
z hmyzu má před sebou skvě-
lou budoucnost. Zatím ale ješ-
tě není připravena na tak ma-
sové využití. Vědci z Uppsaly 
připomínají, že hmyz nemusí 
vždy skončit na talíři, a přesto 
může významně přispět 
k obživě budoucího světa. Dá 
se využít jako kvalitní krmivo 
pro hospodářská zvířata nebo 
jako organické hnojivo.

Autor je redaktorem  
serveru VTM.Živě.cz

Hmyz jako ekologické jídlo

SLIBNÁ POTRAVINA. Za výtečný zdroj bílkovin v hmyzí říši bývá 
považován potemník. Nejsnazší úpravou je smažení. 
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VZPOMÍNKA NA HOLOKAUST. 
V neděli na den výročí osvobození 
nacistického koncentračního tábora 
v Osvětimi v Polsku v roce 1945 si lidé 
na mnoha místech Evropy připomněli 
tragické osudy jejich obyvatel. Stalo 
se tak mimo jiné přímo v Osvětimi (1), 
Jeruzalémě (2) i Židovském muzeu 
v Praze (3).
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